
Lom na sídlišti 

 
Mnozí z vás si jistě ještě pamatují lampionové průvody, které šly směrem k lesu Kárník. Někdy cestou lampionek 

někomu i shořel. Ve výroční den upálení Mistra Jana Husa se nahoře, v krásném starém, částečně již zarostlém 

lomu, konaly velké vatry a někdy na svatého Jána se i čarodějnice pálily. Často také vzpomínám na krásné, trochu 

tajemné, letní karnevaly na parketu v lomu. Parkety tam tehdy byly dva: jeden větší před pódiem pro muzikanty  

a pultem s občerstvením, se stolečky a lavicemi na posezení. Později byla kousek dál i kavárnička. Druhý, menší 

parket, byl trochu výš. Působil velmi romanticky, protože byl schovaný mezi mladými smrčky, modříny  

a jedličkami. Na něj se většinou přesouvaly zamilované páry. Hudba byla slyšet nejen v lomu, ale po celém okolí. 

Romantická bývala i noční cesta z karnevalu domů. Pod železničním mostem se zvonivou ozvěnou, kolem rybníku 

a "Hukadel" s množstvím kvákajících žab a s miliony hvězd nad hlavou.           

V roce 1949 se za Uničovem podél železniční trati směrem na Šternberk začaly stavět Uničovské strojírny, tehdy 

se spíš říkalo nová Škodovka. V Uničově byly zřízeny Stavební závody, ve kterých pracovalo mnoho mužů  

z Troubelic a z Lazců. Byli to tátové i dědové žáků troubelické školy a stavební závody si nad troubelickou školou 

vzaly patronát (dnes by se řeklo, že byly sponzory troubelické školy). Nevím, co tehdy škola od stavebních závodů 

dostala, ale pamatuji si, jak jsme my žáci před Vánocemi vystupovali na jejich schůzi. Zpívali jsme různé písně, 

tancovali tanečky a přednášeli básničky a nejzajímavější bylo, když jsme jim předali náš dárek, a sice perníkovou, 

ne chaloupku, ale perníkovou, tehdy již stojící, první halu Uničovských strojíren. Nepamatuji se, čí babička 

(bydlela ve výměně u Pirklů, dnes u Motlíčků) ji tehdy upekla a nazdobila. Úspěch u stavbařů však měla opravdu 

velký. Hala stojí dodnes, ale ve srovnání s druhou a třetí halou se zdá velmi malá a na pohled vypadá, že nyní  

již není ani funkční. 

Současně s výrobními halami bylo třeba začít stavět i byty pro budoucí zaměstnance strojíren, a tak se na stráni 

pod Kárníkem začalo kopat a stavět. Za železničním mostem na cestě ke Kárníku byl postaven dřevěný barák 

zvaný "likusák", ve které byli ubytování stavební dělníci. Stavaři se začali objevovat i mezi místní mládeží, chodili 

na taneční zábavy. Vím, že jeden z nich se zde oženil, vzal si Elišku Duškovu, ale měl velkou smůlu, záhy zahynul 

při havárii na motorce. 

Na stráni pod Kárníkem brzy vyrostlo 50 pěkných obytných domků, říkalo se, že prý jsou provizorní na 20 let, ale 

stojí dodnes. Prakticky již 70 let. Obzvláště pěkný pohled je na rozkvetlé sídliště na jaře z kopce od Pískova. 

Vzniklo opravdu pěkné nové "sídliště" dlouho zvané "Korea". Sídliště bylo poměrně daleko od Troubelic  

a začátkem padesátých let se objevovalo v novinách a rozhlase stále mnoho zpráv o válce v daleké Koreji. Proto 

se vžil ten název Korea a mnozí, hlavně starousedlíci sídliště, ho používají dodnes. Do nových domků se 

nastěhovaly většinou rodiny odborníků z Plzeňské Škodovky, kteří přijeli z Plzně uvádět do provozu Uničovské 

strojírny. Mezi dětmi ve škole a mládeží začal být slyšet kromě hanáčtiny i zpěvný plzeňský dialekt. 

Pamatuji si na velmi zajímavé vyprávění pana Anděla o montážních cestách "škodováků" do dalekých krajů u nás 

ve škole. Daleké cesty a práce v nových strojírnách lákala i mnoho spolužáků. Však také většina hochů z Troubelic 

a okolí, kteří v roce 1950 vycházeli školu, se s radostí jela učit řemeslu do učňovské školy v Plzni.  Odborné 

učiliště a střední průmyslová škola strojírenská byly v Uničově zřízeny až později.  

Původně existoval plán, že na protilehlém svahu pod Kárníkem bude postavena další část sídliště. Prý byly 

vyhotoveny podrobné plány a dokonce i infrastruktura byla částečně připravena, potom však bylo rozhodnuto,  

že v Uničově se budou pro zaměstnance Uničovských strojíren stavět mnohopatrové obytné domy, posléze to byly 

"paneláky". V Uničově vznikly celé nové ulice: Plzeňská, Dukelská atd. a nám v Troubelicích zůstala jenom naše 

původní "Korea". 

Obyvatelé nového sídliště byli mladí, aktivní. V dolní části sídliště vybudovali pěkné dětské hřiště. Zapojili se  

do života v obci. V jedné z předcházejících "Vzpomínek o sokolovně" jsem zmínila divadelní hru Strakonický 

dudák. Byla to zřejmě první hra, ve které byli zapojeni obyvatelé sídliště: paní Fialová tehdy hrála hlavní ženskou 

roli - Dorotku.  

Na okraji lomu byla postavena docela útulná kavárna. Na sídlišti byl zřízen malý obchod. A hlavně, ve vlakových 

jízdních řádech se objevil nový řádek: "Troubelice zastávka". Vlakovou zastávku využívali a dodnes využívají 

nejen obyvatelé sídliště, ale také obyvatelé Pískova a horního konce Troubelic. Sídliště se o několik domů 

rozrostlo. Kolem domků vznikly pěkné zahrádky a vyrostly ovocné a okrasné stromy. 

Během času se lampionové průvody přestaly pořádat, tanečních zábav bylo také méně. Kavárna již prakticky pouze 

"skomírala".  

V devadesátých letech se však aktivita obnovila, mládež znovu objevila stále krásný lom a začali se znovu 

organizovat taneční zábavy. Byly prý však velmi hlučné a nedodržovalo se pravidlo, že hluk musí přestat 

nejpozději ve dvě hodiny v noci. Hudba sice ve dvě hodiny hrát přestala, ale nejbližší vlak, kterým mládež mohla 

odjet, jel až o půl páté ráno a do té doby bylo kolem lomu a v okolí zastávky hlučno.  

Nyní je lom v soukromém vlastnictví, zábavy už se nepořádají a nám starým (starším) zůstaly pouze krásné 

vzpomínky na les vonící jarem, na lampionové průvody a na taneční zábavy v romantickém lomu. Mladí určitě 

našli svou romantiku na jiných neméně krásných místech.   

                                                                                                                Milada HAŠKOVÁ 

 


